
2017D27732 LIJST VAN VRAGEN 

De vaste commissie voor Infrastructuur en Milieu heeft een aantal vragen 
voorgelegd aan de Minister van Infrastructuur en Milieu over het 
Deltaprogramma 2018 (Kamerstuk 34 775 J, nr. 4). 

De fungerend voorzitter van de commissie,
Van Veldhoven 

De adjunct-griffier van de commissie,
Koerselman 
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Nr. Vraag 

1 Bent u, gelet op het feit dat bodemdaling in het Deltaplan 
Ruimtelijke Adaptatie als thema in de algemene tekst is opgeno-
men als autonome ontwikkeling, ervan op de hoogte dat bodemda-
ling wordt veroorzaakt door menselijk handelen? Bent u er 
daarnaast van op de hoogte dat bodemdaling versterkt wordt door 
klimaatverandering en leidt tot waterveiligheidsrisico’s en hoge 
maatschappelijke kosten (22 miljard euro tot 2050, PBL-rapport 
«Dalende bodems, stijgende kosten»)? Wat is uw visie hierop in 
relatie tot het Deltaplan Ruimtelijke Adaptatie? 

2 Hoe verhouden ruimtelijke adaptatie en uw voornemens op dat 
terrein zich tot de bouwopgave van ruim 500.000 woningen in de 
Randstad? Hoe wordt ermee omgegaan dat deze deels binnenste-
delijk en deels buitenstedelijk gerealiseerd moeten gaan worden? 
Hoe wordt onderzocht wat deze extra druk betekent voor de 
bestaande stad met gevolgen voor bodemdaling en conflicterende 
belangen (energietransitie, hittestress) en – bij gebrek aan stevige 
bodem – nieuwe woonwijken op slappe bodem? Hoe denkt u dat 
gemeenten hiermee in het kader van het Deltaplan Ruimtelijke 
Adaptatie om kunnen gaan? Wat is hierop uw visie? 

3 Welke kwetsbaarheden worden er precies in beeld gebracht bij de 
stresstesten? Zit daar ook natuur, recreatie of cultuurhistorie bij, 
zodat die kwetsbaarheden in het verdere proces meewegen in het 
zoeken naar optimale oplossingen? Zo nee, wanneer komen die 
dan in beeld en is dat effectief en efficiënt? 

4 Betekent het feit dat de gezamenlijke strategieën voor ruimtelijke 
adaptatie op het gebied van wateroverlast, droogte, hitte en 
overstromingen een plek gaan vinden in de bredere regionale 
klimaatstrategieën van de Nationale Adaptatie Strategie (NAS), dat 
de strategieën pas doorwerking krijgen als ze worden opgenomen 
in de instrumenten uit de Omgevingswet (zoals omgevingsvisies, 
omgevingsplannen en omgevingsprogramma’s)? Is dat dan de 
plek waar de strategieën vanuit de NAS en dit Deltaplan geïnte-
greerd moeten worden? 

5 Op welke wijze zijn naar uw mening overheden en private partijen 
aanspreekbaar door bijvoorbeeld burgers op hun bijdrage? Op 
welke wijze wordt beoordeeld of klimaatbestendigheid afdoende is 
geborgd in beleid en regelgeving? Op welk moment is wie politiek 
afrekenbaar op klimaatbestendigheid? En in juridische zin? 

6 Worden er vanwege het uitvoeren van dit Deltaprogramma en de 
ambitie van een klimaatbestendige inrichting wijzigingen in de 
Omgevingswet of de vier onderliggende besluiten doorgevoerd via 
het Invoeringsspoor (Invoeringswet en -besluit)? Zo ja, welke? 
Waar «landt» de verkenning over de vraag of aanvullende 
(bouw)regelgeving nodig is? Hoe wordt de ruimte voor voldoende 
maatwerk ingevoegd? Hoe wordt de Kamer betrokken bij de 
uitwerking van eventuele aanpassingen in de bouwregelgeving? 
Vindt u dat het onderdeel aanvullende bouwregelgeving en de 
uitwerking van wetten en regels op het gebied van ruimtelijke 
adaptatie op democratische wijze langs de Kamer(s) moeten? Kunt 
u uw antwoord toelichten? 

7 Wordt bij verantwoordelijkheid van gemeenten en die van 
waterschappen de vraag meegenomen of er voldoende mens-
kracht, kennis en kunde en financiële middelen zijn om de 
mogelijkheden van bestaande regelgeving te kunnen benutten? Zo 
ja, op welke wijze? Zo nee, waarom niet? 

8 Hoe beoordeelt u de drie adviezen en de signalering die de 
Deltacommissaris voorlegt? 
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9 Kunt u aangeven hoe vaak deze supercells in Nederland tot op 
heden zijn voorgekomen en in welke jaren dat geweest is? 

10 Kunt u aangeven hoe het mogelijk is dat het Koninklijk Nederlands 
Meteorologisch Instituut (KNMI) weerscenario’s voor 2050 en 
verder kan maken, terwijl het niet eens kan aangeven of er deze 
winter een Elfstedentocht komt? 

11 Kunt u aangeven of de uitspraak «de verwachte weersveranderin-
gen lijken zich sneller te voltrekken dan gedacht» gebaseerd is op 
gedane metingen of op de glazen-bolvoorspellingen van het 
KNMI? 

12 Hoe verhoudt het Deltaplan Ruimtelijke Adaptatie zich tot de NAS? 
Is het Deltaplan een onderdeel van de NAS? 

13 In hoeverre zijn ook marktpartijen en kennisinstellingen betrokken 
bij de totstandkoming van het Deltaplan Ruimtelijke Adaptie en 
wat is er met hun expertise gedaan? 

14 Waarom vinden de betrokken partijen de aanpak van waterbeschik-
baarheid niet altijd even urgent, wat in sommige gevallen tot 
vertragingen leidt? Hoe vaak heeft het in 2016 tot vertraging geleid, 
welke consequenties had het en hoe kunnen deze vertragingen 
worden voorkomen? 

15 Tot welke resultaten heeft het stimuleren van initiatieven van 
particulieren voor vergroening in steden en het vasthouden van 
water in 2016 geleid en welke financiële middelen zijn hier 
beschikbaar voor gesteld? 

16 Welke stappen worden genomen in 2017 om de zoetwaterbeschik-
baarheid in Nederland nog beter in beeld te krijgen? Op welke 
wijze worden nieuwe gebieden of specifieke locaties onderzocht 
die ook geschikt zouden kunnen zijn voor drinkwaterwinning? 

17 Waarom voelen partijen die specifiek zijn betrokken bij grote 
zoetwatervoorraden, zoals het IJsselmeer en het Hollandsch Diep, 
minder urgentie om de waterbeschikbaarheid uit te werken? Hoe 
kunnen zij hier toch toe worden opgeroepen? 

18 Kan worden toegelicht wanneer bekend wordt welke financiële 
bijdrage van andere partners van het Deltaprogramma, zoals de 
provincies, verwacht kan worden? 

19 Kunt u aangeven hoeveel geld en fte zich bezighouden met het 
onderzoek Haagse Hitte en kunt u aangeven waar de hitte-eilanden 
in de stad zich bevinden? 

20 Kunt u een top 10 geven van de hevigste buien dan wel stormen in 
Nederland? 

21 Wordt in overleg met de Deltacommissaris en betrokken overhe-
den gekeken hoe het belang van ruimtelijke adaptatie beter 
verankerd kan worden in ruimtelijke procedures, zoals in het kader 
van de Omgevingswet? 

22 Welke formele rechtsbeschermingsmogelijkheden staan er open 
voor burgers, als zij van mening zijn dat een bestuursorgaan niet 
handelt in overeenstemming met het Deltaplan? 

23 Kunt u aangeven in hoeverre het inbouwen van airconditioning in 
woningen onderdeel is van het hittestressbeleid? Hoeveel 
overheidsgeld is hiermee gemoeid? Indien dit niet van toepassing 
is, waarom wordt dit niet gestimuleerd? 

24 Kunt u verklaren hoe het kan dat er in het Deltaprogramma beleid 
wordt gevoerd om de wateroverlast door de steeds frequentere en 
hevigere buien op te vangen en tegelijkertijd om de droogte tegen 
te gaan? 

25 Kunt u aangeven wanneer onze burgers geïnformeerd worden 
over de verhoogde vluchtroutes in hun omgeving? 
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26 Op welke wijze wordt er, in het geval grotere systeemveranderin-
gen nodig zijn, voor gezorgd dat bestuursorganen niet gaan 
wachten op meekoppelkansen en wordt voorkomen dat geen-
spijtmaatregelen achterwege blijven? Op welke wijze is dit 
vastgelegd of geborgd? 

27 Hoe verhoudt het gegeven dat op verschillende plekken wordt 
verwezen naar het vastleggen van afspraken in de omgevingsvisie, 
zich tot het vormvrije karakter van de omgevingsvisie, zoals dat is 
vastgelegd in de Omgevingswet? 

28 Hoe wordt geborgd dat natuur- en klimaatbuffers deel uitmaken 
van (verkenningen naar) klimaatbestendige oplossingen? Kan een 
verplichte toets meegenomen worden in de Invoeringswet? 

29 Is het de bedoeling dat voor de duidelijkheid en leesbaarheid, 
aanvullende instructieregels via het Invoeringsbesluit in het 
Omgevingswetstelsel worden opgenomen, zodat dit ook daadwer-
kelijk in regelgeving is vastgelegd?
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